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Kooli rõõmsa 
meelega

Esimese koolipäeva eel tunnevad 
kõik lapsed väikest ärevust, mis 
on loomulik. Mida teha aga siis, 
kui laps kardab kooli minna?

Lastepsühholoog Pille Isat soovitab 
mudilasega j uba enne õppeaasta algust 
koolitee mitu korda läbi käia, talle koo­
limaja tutvustada ja  rääkida, mis toimub 
1. septembril. "Laps näeb kõike n-ö 
inust-valgelt ja  tahab väga täpselt tea­
da, kus midagi asub ja  mis teda ees 
ootab,” selgitab psühholoog.

Seega tuleks vastsele koolijütsile 
kindlasti näidata, kus asub tema klass, 
aula ja  tualett. Liiast ei ole ka selgitu­
sed, mis toimub aktusel, kes sinna tu­
levad, kus peab laps istuma ja  kuhu pä­
rast minema. Kui klassis ei ole ühtegi 
tuttavat kaaslast, tuletage lapsele meel­
de, et õpetajalt võib kõike küsida.

”Sellel päeval on oluline, et ka va­
nemad ise märkaksid lapse küsimusi,”  
ütleb Pille Isat. Vanemad peavad aega 
varuma, et lapse muljed ära kuulata. 
"Küsimustest saab teada, mis oli lap­
sele kõige tähtsam või arusaamatum,” 
räägib psühholoog. ”Võib olla, et tema 
jaoks ei ole üldse tähtis, millise aabitsa 
ta sai, vaid hoopis see, mida talle öeldi 
või mida temast arvati.”

Teiste suhtumisavaldused võivad hir­
mutada just neid, kes ei ole varem kol­
lektiivis olnud. Neile võib eriti hinge 
jääda see, mida teised ütlevad või ar­
vavad. ”Lapse mured tuleb ära kuula­
ta, temaga tuleb rahulikult rääkida ja

selgitada, kust ta abi saab, kui kooli- 
kaaslastega suheldes arusaamatusi te­
kib,”  soovitab Pille Isat.

Kui lapsel on kooli suhtes tugev vas­
tumeelsus, soovitab lastepsühholoog 
välja uurida selle põhjused. ” Kõige pa­
rem oleks, kui laps saaks sõbra või tut­
tavaga koos kooli minna või ühte pin­
ki istuda,” leiab Pille Isat.

Ühtlasi tuleks vanematel alla suruda 
oma hirmud, sest nende või õdede-ven- 
dade suhtumine kooli võib hõlpsasti esi­
mese klassi lapsele üle kanduda. Pille 
Isati sõnul tekitab koolihirmu ka see, 
kui vanemad pidevalt rõhutavad: nüüd 
algab sul hoopis teine elu.

"Kooliminek on inimese elus lihtsalt 
üks uus etapp, mis ei tähenda veel, et 
eelmine on jäädavalt lõppenud,” selgi­
tab psühholoog. "Algklassilastele jääb 
ju kodune mänguaeg ikka alles.”

Kui vanemad nõuavad, et laps peab 
olema tubli ja  korralik, võib õpilane 
tõesti rõhuvat vastutusekoormat tun­
da.

Üks võimalus koolihirmu vähenda­
da on muuta esimene koolipäev pidu­
likuks sündmuseks. Meelde jääb koo­
lialguse puhul korraldatud perekond­
lik pidu, kus lõunasöögiks parem toit 
või kohvilaud tordiga. "Laske kohvi­
lauas lapsel oma elamusi rääkida,” soo­
vitab Pille Isat. "Selline üllatuslik päev 
aitab lapsel mõista, kui oluline on kool 
ning kui tähtis on tema ise oma vane­
matele.”
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